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Vážení tená i,    
jsem rád, že prost ednic-

tvím našeho bulletinu Plze -
ský kraj mohu oslovit ob any
našeho regionu na prahu
adventní doby. Advent, latin-
sky vlastn  p íchod, je dobou
o ekávání narození Spasitele
a za átku váno ních svátk .
M l by být dobou ztišení
a vnit ní meditace nad smys-
lem našich život  a naší doby
pod zorným úhlem radostné
zv sti o lepším p íštím lidstva. 

ada tená  se p i tení
t chto ádek tiše zasm je,
vždy  p ání tohoto ztišení lze
charakterizovat jako „p ání
otcem myšlenky“ v situaci,
kdy vrcholí p edváno ní shon,
úklid a hektické nákupy. A asi
nemá cenu p edstavovat si
letošní p edváno ní dobu
jinak. P esto je možné najít
alespo  kousí ek místa pro
vnit ní usebrání a zap emýšle-
ní o tom, co rok 2006 p inesl
a k jakému roku 2007 se blíží-
me.

Rok 2006 byl dosti bou livý,
p inesl nám p írodní katastro-
fy, i když ne v tak velkém roz-
sahu jako rok 2002, a p inesl
i volební souboje s pocitem
politické nestability. Je snad
dobrým znamením, že n které
v ci ve ejné jako by se dávaly
do po ádku a snad se nám
aspo  trochu blýská na lepší

asy. I když lov k nikdy
neví…

A proto p eji všem spoluob-
an m, aby si v radostné

atmosfé e prožili klidné
váno ní zastavení uprost ed
svých blízkých a nabrali sílu
k novým radostem i strastem
doby nadcházející. Všichni si
to jist  zaslouží a advent nech
je asem p ípravy na dobu
váno ní, kdy podle Vrchlické-
ho „hlas zvon  táhne nad
záv jí a duch zas tone v blaha
mo i“ (a možná, že se i Vánoc
na sn hu do káme).
DOC. MUDR. BORIS KREUZBERG, CSC. (KDU-ČSL)

MARKÉTA LADMANOVÁ

V tuto chvíli nevíme, jak se
bude stát podílet na finan-
cování sociálních služeb,

d lalo to problémy i p i sestavo-
vání rozpo tu. P esto se Plze ský
kraj staví k této oblasti velice zod-
pov dn  a samoz ejm  rozpo ty
organizací, které z izuje, se bude
snažit profinancovat. I nadále tak
pokra ujeme ve zkvalit ování
služeb pro naše klienty,“ vysv t-
luje radní pro sociální oblast
Pavel Karpíšek.

V Horní Bříze 
přibudou lůžka

V t chto dnech už za ala
výstavba nového pavilonu Ústa-
vu sociální pé e pro dosp lé
ob any v Horní B íze a ješt  do
konce letošního roku se za ne
pracovat i na p estavb  pavilonu
v Ústavu sociální pé e v Mirošo-
v . „V Horní B íze bude v t ípo-
dlažním objektu vybudováno 36
l žek pro imobilní a postižené

osoby s r znými typy demencí.
Sou ástí za ízení je i kompletní
zázemí pro personál a v podkroví
jsou prostory pro terapie a další
práci s klienty. Zám r využívá
stávající pozemek i p ípojky
všech inženýrských sítí,“ upozor-

uje radní.

Kraj zainvestoval 
i projekt

Vybudování nového pavilonu
si podle n j vyžádala pot eba
zajistit kvalitní ubytování a pé i
žadatel m v pokro ilém v ku
s r zným postižením a specific-
kými pot ebami. Plze ský kraj
finan n  pomohl ústavu už s pro-
jektem, na který uvolnil ze svého
rozpo tu 700 tisíc korun, letos
schválilo zastupitelstvo ty mili-
onovou investi ní dotaci a v p íš-
tím roce zaplatí za výstavbu pavi-
lonu tém  14 milion  korun.
Necelých 17 milion  p idá stát
a tém  2 miliony korun uvolnil
ze svého rozpo tu i hornob ízský
ústav. 

Mirošov nabídne 
nadstandard

P edevším ob an m postiže-
ným Alzheimerovou chorobou
a imobilním bude sloužit t ípo-
dlažní pavilon C, D v mirošov-
ském ústavu. Ten by m l po p e-
stavb  nabídnout 6 jednol žko-
vých nadstandardních pokoj  a 6
dvoul žkových. Chyb t nebudou
ani centrální koupelny vybavené
zvedáky a dalším za ízením pro
nepohyblivé klienty a kompletní
zázemí pro personál. „P vodní
projekt, podle n jž je vybudována
hrubá stavba, po ítal s vícel žko-
vými pokoji, umakartovými jádry
a dnes už nevyhovujícím prosto-
rovým len ním, zcela chyb ly
sklady a prostory pro sestry. P i-
stoupili jsme proto ke zm n  pro-
jektu i p estavb . Naším prvo a-
dým cílem je poskytovat opravdu
kvalitní pé i,“ íká P. Karpíšek.
Za letošní a p íští rok tak Plze -
ský kraj na investi ních dotacích
vyplatí Mirošovským šest milion
korun.

Do pé e o postižené investuje kraj miliony
Zajistit komplexní pé i pro postižené i jinak handicapované spoluob any se
intenzivn  snaží Plze ský kraj. Do stavebních úprav ve dvou ústavech tak jen
za letošní a p íští rok investuje zhruba 25 milion  korun. A to i p esto, že
zatím není zcela jasné, jak bude od ledna p íštího roku v praxi fungovat nový
zákon o sociálních službách, který p ináší adu zm n ve financování. 

„

„

MARKÉTA LADMANOVÁ

Cena hejtmana Plze ského
kraje za ob anskou sta-
te nost se ud luje každo-

ro n  od roku 2003 k datu stát-
ního svátku Dne boje za svobo-
du a demokracii, tedy k 17. listo-
padu. Ocen ní je ur eno fyzic-
kým osobám jako symbolické
pod kování za jejich významné
a výjime né iny,“ íká mluv í
krajského ú adu Alena Šatrová.

Za boj proti totalit  a zásluhy
o vít zství demokracie získal
letos tuto cenu pan Jaroslav
Cuhra, který se kv li svému
politickému a lidskému postoji
opakovan  stal ter em perzeku-
cí StB. Aktivn  se zapojil do disi-
dentského hnutí v souvislosti

s Chartou 77, podepsal ji, byl
vyšet ován a poté v zn n. Po
roce 1989 byl t i roky poslancem
ve Federálním shromážd ní

a adu let vedl plze skou pobo -
ku Konfederace politických
v z .

Pokra ování na stran  8

Stipendium Plze ského
kraje p edal v polovin
listopadu osmi vysokoškol-

ským student m hejtman Petr
Zimmermann. Slavnostní akt se
uskute nil u p íležitosti slavnost-
ního zasedání v decké rady
Západo eské univerzity v Plzni.

„Stipendium Plze ského kraje je
ur eno student m a doktorand m

ve ejných vysokých škol v Plzni,
kte í dlouhodob  dosahují výbor-
ných studijních výsledk  a b hem
svého studia p isp li k novým
poznatk m a vývoji ve svých obo-
rech a reprezentují univerzitu
i kraj doma i v zahrani í na ad
konferencí, sout ží a stáží,“ íká
hejtman Petr Zimmermann.

Studenti jsou navrhováni jednot-

livými fakultami, kterých je celkem
osm: Léka ská fakulta Univerzity
Karlovy v Plzni, fakulta elektro-
technická, filozofická, pedagogic-
ká, právnická, strojní a aplikova-
ných v d Západo eské univerzity
v Plzni. O každoro ním ud lování
stipendia nejlepším vysokoškol-
ským student m rozhodli radní
kraje v ervenci 2004.                     (LAM)

Nejlepší studenti získali stipendium

Velikou a zásadní prom nu prod lalo nám stí Edvarda Beneše ve
Švihov . Komplexní rekonstrukce, která si v letošním a lo ském

roce vyžádala 20 milion  korun, zahrnovala opravu ve ejného osv t-
lení, obnovení t í studní, úpravu parkovišt  a p íjezdové komunikace
k místnímu vodnímu hradu. Na financování t chto náro ných inves-
ti ních akcí se podílel i Plze ský kraj. Slavnostního otev ení zrekon-
struovaného nám stí se ujali (zleva) starosta m sta Václav Petrus
a krajský radní Miroslav Jaroš.                                                                        (LAM)  
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Hejtman ocenil ob anskou state nost

Za záchranu lidských život , nezištnou pomoc i boj proti totalit  p evzali z rukou hejtma-

na Petra Zimmermanna ty i obyvatelé Plze ského kraje Cenu za ob anskou state nost.

Sv tový unikát, vzácnou
paleontologickou sbírku
profesora Erdtmanna, zís-

kalo darem Západo eské muzeum
v Plzni. Kv li nedostatku vhod-
ných úložných prostor ji však
nemohlo zp ístupnit badatel m a
jedin ná sbírka, kterou jezdí
zkoumat v dci z celého sv ta, by
tak z stala ležet nepoužitelná
v depozitá i. Hrozila mezinárodní
ostuda. „Zachránil nás Plze ský
kraj, který nám mimo ádn

poskytl finan ní injekci ve výši t i
sta tisíc korun. Za n  jsme po ídi-
li obaly na uložení, a mohli jsme
tak sbírku zp ístupnit, což nako-
nec byla podmínka darování,“
vysv tluje editel muzea Franti-

šek Frýda. On i jeho lidé se
pokoušeli získat prost edky z r z-
ných dota ních titul , neusp li
však ani na ministerstvu kultury. 

„Sbírka, která obsahuje mimo
jiné nejrozsáhlejší kolekci ordo-
vických grapolit  na sv t , byla
ohodnocena v zahrani í na p l
druhého milionu dolar . Profesor
Erdtmann ji budoval ty icet let a
umístil v ní na p tadvacet tisíc
kus  t chto prvohorních zkam -
n lin,“ dodává F. Frýda.             (AFI)

Muzeum zp ístupní sbírku badatel m

Vážení a milí občané,
další rok se chýlí ke svému konci. A konec roku bývá obvykle časem zastavení, ohlédnutí a zamyšlení se
nad rokem uplynulým. Věřím, že při tomto ohlédnutí budete sami se sebou spokojeni, že se Vám podařilo
splnit většinu předsevzetí, plánů či přání. 

Za několik dní vstoupíme do roku nového, do roku plného radosti i starostí, úspěchů i zklamání. 
Za Plzeňský kraj Vám přeji klidné a příjemné prožití vánočních svátků společně s Vašimi blízkými.
Do nového roku Vám přeji pevné zdraví, hodně radosti a úspěchů a co nejméně starostí a zklamání.
Ať všechny vaše cesty v novém roce 2007 vedou tím správným směrem. 

Petr Zimmermann, hejtman Plzeňského kraje

V Horní B íze za aly koncem listopadu práce na stavb  nového pavilonu. 
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Jedním z ocen ných je Josef ernohorský.                                          FOTO ARCHIV
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Nového vyslance, který bude hájit zájmy Plze ského kraje v hlavním stanu Evropské unie v Bruselu, má od 1. prosince Plze ský
kraj. Ve výb rovém ízení zvít zil Zbyn k Prokop, který nahradí odcházejícího Karla Lizerota. Vystudoval Univerzitu Karlovu, obor
ve ejná a sociální politika. Profesní kariéru zahájil jako asistent primátora hlavního m sta Prahy v roce 1997 a v této pozici setrval
4 roky. Poté na magistrátu 2 roky ídil nov  vytvo ený odbor zahrani ních vztah , pod který mimo jiné spadá také Zastoupení Prahy
v Bruselu. Od roku 2003 se potom v noval problematice strukturálních fond  jako vedoucí jednoho z odd lení v odboru fond  EU.
V této pozici se seznámil s financováním infrastrukturních projekt  i projekt  na podporu rozvoje lidských zdroj .

BRUSELSKÉ OKÉNKO SLOVO ZASTUPITELE

Novým vyslancem se stal Zbyn k Prokop

Jak bude podle vás vypadat
vaše práce v Bruselu, na co se
nejd íve zam íte?

Patrn  úpln  prvním úkolem
bude do ešení otázky nového
sídla zastoupení v „ eském
dom “ v Bruselu spolu s dalšími
regionálními kancelá emi, pro-
tože dosud je kancelá  provizor-
n  umíst na v sídle partnerského
regionu East Midlands.

Od samého po átku svého
p sobení budu samoz ejm  roz-
víjet sí  kontakt , které pomohou
p i prosazování zájm  kraje.

Jaký bude hlavní cíl vaší
práce?

V obecné rovin  bude hlavním
cílem mé práce systematické
budování a podpora dobrého
jména Plze ského kraje v Bruse-
lu jako subjektu kvalifikovaného
k erpání podpory EU a jako seri-
ózního partnera pro spolupráci.
K napln ní tohoto cíle bude t eba
pe liv  sledovat d ní u evrop-
ských institucí, a to v oblasti poli-
tik EU, legislativy a fond .

Aby tyto aktivity v i evrop-
ským institucím byly co nejefek-
tivn jší, eská regionální zastou-
pení spolu vzájemn  spolupracu-
jí v rámci neformální skupiny
CzechReg a v této kooperaci chci
pokra ovat. Obdobné úzké kon-
takty budu udržovat i se stálým
zastoupením eské republiky p i
EU, které se nap íklad ú astní

ady d ležitých jednání pracov-

ních skupin EU, která jsou jinak
regionálním zástupc m uzav e-
ná. Sv j význam mají také r zná
zájmová sdružení p sobící p i
EU, což se z pohledu Plze ského
kraje týká nap íklad Assembly of
the European Regions nebo
Council of European Municipali-
ties and Regions.

Tém  samoz ejmou prioritní
oblastí prosazování zájm  kraje je
Politika hospodá ské a sociální
soudržnosti EU neboli poskytová-
ní podpory ze strukturálních
fond  a Fondu soudržnosti. Plze -
ský kraj prost ednictvím zastou-
pení získá také dobrý a stálý p e-
hled o aktuálním d ní v Bruselu,
což umožní v as zaujmout stano-
visko nebo podniknout n jakou
akci v p ípadech, kdy se EU roz-
hodne regulovat n které oblasti.
V sou asnosti je možné toto íci
nap íklad o návrhu Evropské
komise na zvýšení minimální spo-
t ební dan  na pivo, který m že
mít vliv na ekonomiku kraje.

Podle eho budete m it úsp š-

nost vaší bruselské mise?
M it úsp šnost bruselských

zastoupení s pomocí  jednodu-
chého ukazatele obecn  není
dost dob e možné. Napov d t
m že fakt, že v Bruselu je etablo-
váno p es 3500 r zných zastou-
pení a z toho asi 400 jsou regio-
nální kancelá e a tyto po ty se
zvyšují.

P esto je samoz ejm  možné
o ur itých ukazatelích uvažovat:
nap íklad v oblasti fond  EU to
m že být objem získaných pro-
st edk , po et projekt  EU, do
nichž se kraj zapojí, anebo nao-
pak objem finan ních prost ed-
k , které kraj nebude muset
zaplatit jako penále za nesprávn
využité finance EU v d sledku
nejasných pravidel. Bezpochyby
je možné vymyslet adu dalších
kritérií, ale p edpokládám, že ke
komplexnímu zhodnocení in-
nosti zastoupení v Bruselu bude
p istoupeno ke konci zkušebního
období, kdy se bude rozhodovat
o jeho p ípadné další existenci.

ZA ROZHOVOR DĚKUJE DAVID HRDINA

Zbyn k Prokop

Vsou asné dob  se sklo uje
ve všech pádech, jak si
musíme poradit s pen zi,

které v období 2007–2013 bude
moci eská republika na základ
dohodnutých pravidel používat
ke svému rozvoji. Jednou z prio-
rit je i rozvoj venkova. Vždy  celá
naše republika je vlastn  venkov-
ským prostorem. Ten zaujímá 75
procent území, ale žije v n m
necelá tvrtina obyvatel. S tím
souvisejí velké problémy. 

I na venkov  chceme žít dob e,
mít když ne „pod nosem“, tak
v dosahu vzd lání, práci, kulturu.
A práv  v této souvislosti se dnes

asto mluví o programu
LEADER. V Evrop  již existuje

adu let a je založen na aktivních
a p i inlivých lidech v konkrét-
ním území. Musí se dát dohro-
mady obce i podnikatelé a zejmé-
na zem d lci. Spole n  založit
pracovní skupinu, která se
v evropské terminologii nazývá
Místní ak ní skupina – MAS,

v této skupin  se zamyslet, ím
nejlépe prosp t k rozvoji území,
sepsat strategii a k tomu p ipra-
vit projekty. 

Z LEADRU už dnes uskute ni-
ly adu akcí v kraji Místní ak ní
skupiny Pošumaví, eský les,

eský západ – jak po ádáním
akcí, tak i konkrétními stavbami,
rekonstrukcemi, nákupem zem -
d lských stroj  a jinými. Málo se
zatím o této možnosti ví mezi
hasi i, myslivci, skauty, v ela i
a mohla bych vyjmenovat všechny
další oblasti volného asu, nebo

leny t chto skupin mohou být
i neziskové organizace. Ale dosud
jsem se nesetkala s tím, že by se
o tuto formu podpory jejich leno-
vé pokusili. P itom to není tolik
o papírování, ale o nápadu. Tímto
bych cht la všechny vyzvat, aby se
pokusili zamyslet a t eba si íci
o další a konkrétn jší informace.

OLGA KALČÍKOVÁ, NÁMĚSTKYNĚ HEJTMANA 

PRO OBLASTI CESTOVNÍHO RUCHU, 

MARKETINGU A NEZISKOVÝCH ORGANIZACÍ

Vážení tená i,
každý z nás zná tvrzení, že je

lepší být zdravý a bohatý než
nemocný a chudý, a asi každý
z nás mu dá zapravdu. Zatímco
o zdraví máme snad všichni
stejnou p edstavu, u bohatství
už to nebude tak jednozna né.
Nechci rozebírat r zné formy
bohatství, ale jako starosta se
musím zabývat tím, co d lat,
aby obyvatelé m sta byli co nej-
zdrav jší a co nejbohatší.
Vždycky jsem p emýšlel o tom,
co to znamená, když jsem etl:
„M sto bylo bohaté...“ 

Dosp l jsem k záv ru, že
m sta vlastnila majetky.
Z majetk  plynuly zisky, které
bylo možné použít pro další roz-
voj m stského majetku, ale
i nap íklad na infrastrukturu
m sta. Rozvoj m sta však p e-
devším zajistily pracovní p íle-
žitosti a s tím spojený p íchod
nových obyvatel. Pracovní p í-
ležitosti jim zajiš ovaly lepší
a v širším smyslu i bohatší život
než v oblasti, ze které do m sta
p išli. Nutno ale íci, že kon-
centrace pr myslu mohla zhor-
šovat životní prost edí a to se
mohlo zp tn  projevit na zdraví
obyvatel.

Tak to bylo. A jak je to nyní?
M sta v sou asnosti v tšinou
nevlastní majetek, který rozho-
dující m rou zajiš uje pracovní
p íležitosti. Vytvá ejí ale pod-
mínky pro to, aby jiné subjekty
mohly využít schopnosti jeho
obyvatel. Peníze, které d íve
m sta dostávala prost ednic-
tvím svých majetk , dostávají
s jistou spravedlností od státu.
P esto ale m sta, kde je více
pracovních p íležitostí, jsou na
tom lépe, lidé jsou bohatší.

Co tedy m že m sto d lat pro
to, aby se rozvíjelo a lidé byli
bohatší, ale byli i zdraví? Nutno

íci, že rozhodující pro rozvoj
m sta je poloha a dostupnost.
Výhodnost polohy se m že
m nit v ase, ale z pozice m sta
ji nelze významn  ovlivnit.
Dostupnost lze zm nit zcela
zásadn .

M sto také musí dlouhodob
plánovat, kam umístit rozvojo-
vé zóny pro pr mysl a bydlení,
a to s ohledem na místní pod-
mínky. To je dlouhodobá i krát-

kodobá povinnost zastupitel .
M sto musí p sobit na své oby-
vatele, aby si uv domili význam
vzd lání a byli p ipraveni p i-
jmout širší nabídku zam stná-
ní.

P es všechnu snahu jsou
oblasti, které nem že a ani
neumí m sto posoudit. Je to
p edevším vliv subjekt  na
životní prost edí, a tedy dopad
na zdraví obyvatel. K tomu
slouží odborné útvary státu.
V p ípadech, kdy je to t eba,
musí se m sto spolehnout na
jejich kvalifikovanost a nestran-
nost.

Co na záv r? V ci v tšinou
nejsou ernobílé, a tak i v rozvoji
m sta je t eba hledat kompromi-
sy. P i rozumném p ístupu lze
v tšinou najít sch dné ešení.

Dodnes mi leží v hlav
poznámka, kterou mi p ed
n kolika lety ekla jedna paní na
adresu technologicky velmi
vysp lé firmy na okraji Roky-
can, kde pracuje n kolik desítek
lidí a firma dle mého názoru
v bec nezat žuje životní pro-
st edí: „Tam jste m li rad ji
vysázet stromy než postavit fab-
riku.“

P emýšlel jsem potom, zda
bych se cht l vrátit na samotu,
kde žil m j d da, m l dv  krávy
a relativn isté životní prost e-
dí. Necht l. Rad ji budu snášet
trochu horší životní prost edí
a budu rád, že jsem blíže práce,
kultury a nepochybn  i zdravot-
ní pé e, kterou as od asu také
pot ebuji. Snad budu stejn
zdravý jako na samot  a ur it
budu v n em i bohatší.

Poznámka pro pesimisty:
„A v n em chudší.“

JAN BALOUN (ODS)

Nejvíc prost ed-
k , 3 miliony
korun, získalo

Masarykovo gymnázi-
um Plze  na dokon e-
ní rekonstrukce hygie-
nických za ízení a na
výstavbu jídelny v pro-
storách školy pro
obchodní akademii a
gymnázium,“ vypo ítává
nám stek hejtmana pro oblast
financí Vladislav Vilímec. 

Letos chce kraj také dokon it a
dofinancovat pro SOU a St ední
odbornou školu v Sušici rekon-
strukci pracovišt  odborného
výcviku. Celá akce stála 4 516 tisíc,
navýšení inilo 2 miliony korun.
„Pat í sem i naprosto nezbytné
akce, jako vymalování atletického
tunelu sportovního gymnázia
v Plzni, aby spl oval hygienické
p edpisy, p l milionu na rekon-
strukci sociálního za ízení v kla-
tovské obchodní akademii. Další

prost edky jsou ur eny
pro pedagogickou a psy-
chologickou poradnu.
Tady jsme poskytli p l
milionu v souvislosti se
st hováním pracovišt
v Klatovech a Domažli-
cích,“ dopl uje nám s-
tek.Rada Plze ského
kraje také podpo ila

navýšení finan ních prost edk
pro p ípravu velkého vodohospo-
dá ského projektu obcí a m st

istá Berounka. Zastupitelstvo již
schválilo v letošním roce z p ebyt-
ku hospoda ení kraje 15 milion
K . Pro p íští rok je plánovaná

ástka ve výši dalších 5 milion ,
aby se projekt istá Berounka sla-
dil na stejnou úrove  s obdobnou
akcí nazvanou istá Radbuza.
„Kraj nebude financovat realizaci
projektu, chceme ho však zpr -
chodnit, protože menší m sta by
na to t žko získala peníze,“ uzaví-
rá V. Vilímec.                                      (LAM)

Snaha napomoci spolupráci organizací
a subjekt  na úrovni školství, a to i uni-
verzitním, kultury a cestovního ruchu,

byla p edm tem setkání nám stkyn  hejtma-
na Plze ského kraje Olgy Kal íkové s delega-
cí z belgického Lutychu. Tu vedl honorární
konzul Sergio Mantovani. 

B hem této sch zky m li hosté z Belgie
možnost zhlédnout mimo jiné i podrobnou
prezentaci celého Plze ského kraje. 

„Belgi tí p átelé sice znají Plze , ale
podrobnosti o našem kraji slyšeli poprvé,“

ekla O. Kal íková.
Na záv r tohoto p íjemného setkání p eda-

la nám stkyn  hejtmana drobný dárek jako
památku k navázání kontakt  a spolupráce
mezi krajem a belgickým Lutychem. „Belgic-
ká delegace projevila o kraj velký zájem
a domluvili jsme se, že naši vzájemnou spolu-
práci stojí za to rozvíjet,“ uvedla na záv r
Olga Kal íková.                                 (AFI)  FOTO ARCHIV

Belgi ané stojí o spolupráci s regionem 

O em bude dál program LEADER?

FOTO ARCHIV

Student m zajistil
kraj lepší prost edí

Zajistit v co nejkratší dob  lepší prost edí stu-
dent m i pedagog m na ad  škol v regionu se
rozhodli radní Plze ského kraje. Na dofinanco-
vání stavebních prací u n kterých škol proto
navýšili finance tém  o 12 milion  korun.

„
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Centrum praktického vyu ování bylo
vytvo eno za aktivní podpory Plze -
ského kraje, který budovu Centra

pro školu odkoupil a následn  zrekonstru-
oval, takže od zahájení školního roku
2006/2007 zde probíhá praktické vzd lá-
vání v plném rozsahu pro 650 žák  matu-
ritních obor : strojírenství, mechatronika,
provozní technika a u ebních obor :
mechanik se izova , mechanik stroj
a za ízení, obráb  kov  a záme ník.

Trnitá cesta k úspěchu

„Cesta k realizaci tohoto projetku nebyla
v bec jednoduchá. První žádost o p ijetí do
projektu SROP financovaného Evropskou
unií jsme podali už v polovin  roku 2004.

ástka pot ebná na realizaci p esahovala
sedmdesát milion  korun a projekt byl
zamítnut,“ vysv tluje první nám stek hejt-
mana Plze ského kraje Václav ervený.  

Centrum za 28 milionů

Úsp ch p išel až napot etí, kdy byla
finan ní náro nost snížena na 28 milion
korun. Náklady uhradila z více než t í tvr-
tin EU, Plze ský kraj celý projekt p edfi-
nancoval a p isp l zhruba 3,5 miliony
korun, více než dva miliony p idal i stát. 

„Díky projektu vzniklo celkem 11
nových, modern  vybavených pracoviš ,
která škole umož ují vzd lávat sou asn
132 žák  v oborech záme ník, obráb
kov , mechanik stroj  a za ízení a mecha-
nik se izova  s využitím nejnov jších tech-
nologií,“ upozor uje nám stek.

Moderní pracoviště 
nemají obdobu

Došlo k výraznému zmodernizování
pracoviš  oboru obráb  kov  a záme ník.
Na soustružnických pracovištích p ibylo
ke dv ma stávajícím CNC soustruh m
z p edešlých projekt  dalších 5 CNC a 10

klasických soustruh . Na fréza ských pra-
covištích k jednomu stávajícímu CNC stro-
ji jsou ješt  další t i CNC frézky. Záme nic-
ká pracovišt  jsou dopln na o 8 strojních
vrta ek a dv  vrta ky adové, tabulové
n žky a dv  pásové pily, ná adí a m idla.

Vdělávat se mohou i partneři

„Cílem projektu bylo vytvo ení moderního
centra praktického vyu ování na krajské
úrovni, s d razem na rozvoj materiálního
vybavení vzd lávacího za ízení, vyšší uplatn -

ní absolvent  díky získaným schopnostem
v práci na moderním za ízení, které odpovídá
požadavk m potencionálních zam stnavate-
l  v oblasti strojírenství,“ dodává V. ervený.
Význam Centra praktického vyu ování
krom  vzd lávaní vlastních žák  a jejich pro-
duktivní innosti spo ívá ješt  v oblastech dal-
šího vzd lávání pedagogických pracovník
firem a vzd lávacích kurz , které bude škola
po ádat. Nové centrum budou využívat i part-
ne i projektu, Západo eská univerzita, Ú ad
práce v Plzni, Integrovaná st ední škola Kla-
tovy a St ední odborné u ilišt  Rokycany.

Letos jsme p isp li opravdu hodn . Na každé
vozidlo jeden až p ldruhého milionu korun,
podle velikosti obce, která vozidlo dobrovol-

ným hasi m po izovala,“ íká Vladislav Vilímec,
nám stek hejtmana pro ekonomiku, finance
a majetek. Letos tak nový v z získaly obce Hostou ,
Kdyn , Holýšov, M sto Touškov, Hartmanice, Kon-
stantinovy Lázn , Stod, Kralovice a Zbiroh. Cena
jednoho vozu je kolem 6 milion  korun. 

Kraj tak pokra oval v tradici poskytování p í-
sp vk  na hasi ské cisterny a stejn  hodlá postupo-
vat i p íští rok. „Pokud budeme dob e hospoda it,
tak p ebytek i v roce 2007 použijeme z ásti na pod-
poru hasi  v regionu. Domnívám se, že kraje, obce
i stát mají spole nou zodpov dnost za tuto oblast,
takže by se m ly podílet na obnov  vozového parku
dobrovolných hasi ,“ míní nám stek.

P íští rok však z ejm  pro dobrovolné bojovníky
s ohn m nebude tak bohatý. Letošní rok byl unikátní
tím, že na ministerstvu vnitra usp lo tolik žádostí
z Plze ského kraje. Je to vlastn  p tina všech vozidel
z celé republiky, která se letos za dotace státu, kraj
a obcí po izují. „Kraj se op tovn  p idružil k dota ní-
mu programu ministerstva vnitra, které poskytuje
p ísp vky na nákup cisternových automobilových
st íka ek. Nemáme tak striktní podmínky jako minis-
terstvo, snažíme se obci, která pot ebuje koupit pro
hasi e cisternu, pomoci dotací, protože sama asto
nejen že nemá na nákup vozidla, ale nesta ila by jí na
to ani ministerská dotace,“ vysv tluje V. Vilímec.

Tento jedine ný p ístup pomohl letos získat do
kraje 9 nových cisteren, p íští rok bude zhruba 5

nových žádostí v kraji podpo eno ministerskou
a následn  krajskou dotací. Kraj v poskytování
dotací setrvá, dát jen jednou i dvakrát by bylo
nesystémové.                                                                      (AFI)

Až 120kilometrovou
rychlostí se budou moci
už v prosinci tohoto
roku svézt vlakem cestu-
jící na trati Plze –
St íbro. Stavba za desít-
ky milion  eur byla
zahájena letos na ja e
jako první ze staveb III.
tranzitního koridoru
Praha–Plze –Cheb–
státní hranice.

Optimalizace trati je roz-
hodn  velmi výzamnou
investi ní akcí v našem

regionu. P isp je ke zvýšení
komfortu cestujících a doufáme,
že oživí mimo jiné zájem ve ej-
nosti o cestování vlakem,“ íká
radní pro oblast dopravy Miro-
slav Jaroš. 

Výstavba 30kilometrového
úseku s sebou sice p inesla i tro-
chu nepohodlí, spojeného s výlu-
kami, pozitiva tu však jasn  p e-
važují. Cestující získali nap íklad
novou železni ní zastávku Zadní
Skvr any, budují se nové pod-
chody, p ístupové bezbariérové
rampy na nástupištích a mosty,
nap íklad ten p es budoucí

Západní okruh, umož ující pro-
pojení obou ástí P edních a Zad-
ních Skvr an.

„Vlastní stavba se soust edila na
komplexní p estavbu úseku mezi
Plzní a Kozolupy. Provedla se
sanace a odvodn ní železni ního
spodku, p estavba propustk ,
montáž trak ních stožár , výstav-

ba most  a podchod , pokládka
nového kolejového roštu, namon-
tovaly se protihlukové st ny a také
trak ní vedení,“ dopl uje M. Jaroš. 

Na základ  výsledk  ve ejné
obchodní sout že pro realizaci bylo
vybráno sdružení firem Západní
expres zastoupené jeho lenem –
firmou OHL ŽS Brno, a. s.          (HAD)

MARKÉTA LADMANOVÁ

Kontrolujeme nejen p í-
pravu, ale dohlížíme i na
vlastní provád ní zimní

údržby a také následné opravy
komunikací. Naším cílem je spo-
kojenost ob an  s kvalitou regi-
onální silni ní sít ,“ íká radní
Miroslav Jaroš.

Plán údržby nařizuje
zákon

Plze ský kraj má pro tuto in-
nost z ízeno šest organizací
Správy a údržby silnic, které
spravují sí  komunikací na
území bývalých okres . Každá
z nich má podle zákona zpraco-
vaný Plán zimní údržby pro zimu
2006/2007na velmi dobré úrov-
ni.

V kraji vyjede stovka
sypačů

„Správy provád jí zimní údržbu
na 4 856 km silnic. K tomu mají
k dispozici 120 autosypa  a 22
naklada . Pr m rná délka úseku
na sypa  je tak zhruba 60 kilomet-
r . Je pravda, že zimní po así p so-
bí na celém území regionu v tšinou
najednou, a tudíž není v bec snad-
né zvládnout obnovení sjízdnosti
celé silni ní sít  okamžit . Práv
tím innost silni á  p ipadá v kri-
zových situacích ve ejnosti poma-
lá,“ vysv tluje radní Jaroš.

Ledořez nasadí 
na Šumavě

Technický park však prochází
modernizací, p ibyly nové auto-
sypa e, naklada e s v tšími

výkony, bez závad a s nižší spo-
t ebou pohonných hmot. Do
Klatov byl v letošním roce
zakoupen speciální stroj – ledo-

ez Sasnomac. Bude využit hlav-
n  v chrán ných krajiných oblas-
tech Šumavy na odstra ování
ujetého sn hu a ledu z povrchu
silnic, protože se zde nesmí
k tomuto ú elu používat s l.

Řidiči zanedbávají 
přípravu vozidel

„Bohužel velké množství
motorist  nemá ádn  p iprave-

no své vozidlo na zimní provoz
a to je hlavní p í ina dopravních
nehod v tomto období. Také p i-
pomínáme, že pro silni á e není
p i zimní údržb  jízda s nalože-
ným sypa em a nasazenou radlicí
ve sn hové vánici nebo po náledí

nijak snadná a cht li bychom
požádat ostatní idi e o ohledupl-
nost,“ dodává M. Jaroš.  

Aktuální info na webu

Každá Správa a údržba silnic

má p ipravené své Hlavní dispe-
erské pracovišt , kde stejn

jako v p edchozích letech shro-
maž ují pov ení pracovníci
informace o aktuálním stavu sil-
nic a o pov trnostní situaci
v kraji. M í se na 17 místech
a tyto údaje jsou následn  on-
-line p enášeny na webové strán-
ky dalších subjekt  a organizací.
Všechny tyto informace mohou
ob ané snadno nalézt na adrese
h t t p : / / d o p r a v a . p l z e n s k y -
kraj.cz. Data nejen za Plze ský
kraj lze nalézt na centrální adre-
se http://www.jsdi.cz.

Škola nabízí vybavení jako profesionální dílna
Kvalitu výuky ve strojírenských oborech by v Plze ském kraji
m lo zna n  zvýšit Centrum praktického vyu ování. To vzniklo
i p es adu p ekážek a díky odhodlání všech zú astn ných p i
St ední pr myslové škole strojnické v Plzni. 

Hasi i letos dostali dev t cisterenVlaky na St íbro výrazn  zrychlí
Na technické vybavení dobrovolných hasi ských záchranných sbor  se v tomto
roce zam il Plze ský kraj. Letos tak p isp l na desítku zásahových vozidel.

Velmi zodpov dn  p istupuje Plze ský kraj k p ípra-
v  i provád ní zimní údržby na komunikacích. 
I v letošním roce je proto p ed nadcházející zimou p i-
pravena technika i dostatek posypových materiál .

„

„

Silni á i p ipravili na zimu techniku i zásoby posypových materiál

„Vlastními výkony posypu musí být zajištěna
sjízdnost v těchto časových lhůtách od výjezdu

posypových mechanismů“:
a) na dálnicích a rychlostních silnicích do 2 hodin
b) na silnicích za azených do I. po adí do 3 hodin

II. po adí do 6 hodin
III. po adí do 12 hodin

Pohled na nový železni ní ocelový dvoukolejný most  p es Západní okruh,

kv li kterému je na trati zatím výluka.                                                     FOTO ARCHIV

„

Nám stek hejtmana Vladislav Vilímec a starosta

Kdyn  Jan Löffelmann (zleva) st íhají pásku, na které

visí klí  od nové cisterny pro zdejší dobrovolné hasi e.

Téma 
„zvířata v zimě“

Prvním praktickým prosincovým úkolem
je nazdobit vánoční stromeček. Nejde
však o obyčejný vánoční stromeček, ale
o stromeček pro zvířata nazdobený nej-
různějšími přírodninami a pochoutkami
(použít je možné např. jeřabiny, jablíčka,
žaludy, kaštany, ořechy, sušené ovoce..).
Jako důkaz splnění úkolu je třeba
doložit fotku stromečku. 
Nedílnou součástí lidských sídel, ať
prostranství návsí nebo živého plotu
mezi paneláky, je určitě drobné ptac-
tvo. Lidem je milá jeho přítomnost
a v zimních měsících mu do krmítek
sypou zrní a drobečky. 
Pozorujte na zahradě nebo za oknem,
které druhy u nás tráví zimu. Napište
jejich seznam, stručný popis, oblíbenou
potravu a případně i to, jak se snáší
s ostatními „strávníky“ na krmítku.
Třetím úkolem je vyplnit vánočně-příro-
dovědnou křížovku, kterou najdete na
internetových stránkách soutěže plzeň-
ské kvítko www.ekocentrum.cz/kvitko/
Výsledky úkolů tohoto měsíce zašlete
nejpozději do 31. prosince 2006 na
adresu: ZO ČSOP Spálené Poříčí,
Plzeňská 55, 335 61 Spálené Poříčí. 
Obálku označte heslem „Plzeňské kvítko“.
Výsledky se objeví v průběhu ledna na
internetových stránkách: www.eko-
centrum.cz/kvitko/

Prosincové úkoly

PLZEŇSKÉ KVÍTKO
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Vyvážit nutné p estupování na hranicích kraje posílením stávajících vytížených spoj
a p idáním dalších se snaží Plze ský kraj zvýšit pohodlí cestujících. Už za átkem
platnosti sou asného jízdního ádu 2005/2006 došlo k situaci, kdy cestující na trati .
190 musí mezi osobními vlaky p esedat v železni ní stanici Horaž ovice p edm stí.

Jednoho krásného rána jsem
uvid l malý zázrak. Za ten
zázrak považuji rybní ek

v krajin  mezi Úhercemi a Lín mi.
Tam, kde na pozadí starých hald
po dolech ve Zb chu protéká
Lu ní potok, jsou dv  malé vodní
plochy, navzájem propojené
strouhou. Pozoruhodná je plocha
horní, kde je kolem rybníka o ploše
zhruba 10 hektar  mok adní rost-
linné spole enstvo. Na ja e zde
uvidíte tak velké množství hnízdí-
cích vodních pták , že jejich po et
p ekonává i známé jiho eské ryb-
níky. Nový rybník je totiž nejen

eským unikátem. 
Jak ukazuje pr zkum, nejde jen

o množství vodních pták , vzác-
ných a chrán ných, ale i o typickou
mok adní flóru a také r zné nep í-

liš asté druhy hmyzu, obojživelní-
k  a u dna najdete dokonce n kte-
ré u nás nep íliš asté m kkýše.
Z ptactva je zde v západních

echách ojedin lá kolonie racka
chechtavého v po tu tém  100
pár . Hnízdí zde n které zvlášt
chrán né druhy, nap íklad potáp-
ka ernokrká a malá, írka modrá,
dravec moták pochop a siln  ohro-
žený ch ástal vodní, rákosník velký
a slavík modrá ek st edoevropský. 

Ovšem nejen výše zmín ná roz-
manitost vzácných vodních pták
vedla k nutnosti vyhlášení ochrany
tohoto území ve form  maloploš-
né p írodní rezervace. Bylo to také
bezprost ední ohrožení ze strany
Úherc  se p ibližující pr myslo-
vou zónou a ze strany Zb chu
p edpokládaným budováním vyso-

korychlostní trat  západní v tve
Praha–Plze –Rozvadov. Samo-
z ejm  je t eba zachovat pr tok
vody z Lu ního potoka a zabránit
jeho zne išt ní. Vyty ení p írodní
rezervace a nevelkého ochranné-
ho pásma kolem ní však nezname-
ná, že by tato oblast byla ve ejnos-
ti uzav ena. Naopak, z okolních
cest lze pozorovat spole enství
rybníku možná za lepších podmí-
nek než d íve.

Vyhlášení p írodní rezervace
Nový rybník nebylo jednoduché.
V b eznu tohoto roku zahájil kraj-
ský ú ad, odbor životního prost e-
dí, p ipomínkové ízení k vyhláše-
ní p írodní rezervace se všemi
dot enými subjekty. Krom  Povo-
dí Vltavy, obce Úherce, Pozemko-
vého fondu Plze  a Mysliveckého
sdružení Úherce – Zb ch byly
osloveny všechny fyzické a práv-
nické osoby, vlastnící pozemky
v této lokalit . Soukromých vlast-
ník  bylo dev t a dále dv  firmy
najímající pozemky. Všechny
dot ené subjekty souhlasily bez
podstatných p ipomínek. P itom
lze uvažovat i o odkoupení pozem-
k  do vlastnictví státu prost ed-
nictvím Agentury ochrany krajiny
a p írody v souladu se zákonem.
Dle jednání s obcí Úherce by m la
být p i zm n  územního plánu

vymezena pr myslová zóna tak,
aby byla od oblasti rezervace odd -
lena stávajícími jehli natými lesy,
které budou propojeny pásem
zelen . Vedení  p edpokládané
vysokorychlostní trati by m lo
procházet mimo území navržené-
ho ochranného pásma p írodní
rezervace.

Bližší ochranné podmínky p í-
rodní rezervace spo ívají v tom, že
by se zde nem l provozovat inten-
zivní chov zv e, budovat mysli-
vecká za ízení, provád t lov vodní
pernaté zv e a vysazovat divoké

kachny z um lého chovu. Také by
se zde nem ly vypoušt t i nasazo-
vat jakékoliv druhy ryb a nem ly
by být provád ny odchyty pták  za
ú elem kroužkování. 

Vyhlášení p írodní rezervace
Nový rybník je d vodem k radosti
nejen pracovník  odboru životní-
ho prost edí Plze ského kraje, ale
jak p edpokládám, i všech ob an
žijících v okolí. Tato vzácná p írod-
ní enkláva má historii delší než 200
let. Velmi jsme se obávali, aby pro-
st ednictvím civiliza ního tlaku
nedošlo k postupnému vytla ení

obyvatel této lokality. Dalším
d vodem naší radosti i je fakt, že
od za átku p sobnosti Plze ského
kraje v roce 2000 jde o první nov
vyhlášenou p írodní rezervaci. 

Celý náš pohádkový rybní ek
spolu s ochranným pásmem zaují-
má plochu necelých 13 hektar .
V ím, že toto malé spole enství
p ežije i do dob budoucích, aby
i naši potomci mohli vid t n které
druhy pták  žijící ješt  ve volné
p írod .

BORIS KREUZBERG, 

RADNÍ PRO OBLAST ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ

Nová usedlost v tradi ním venkovském stylu
zkrášluje nyní vstup do Expozice lidové
architektury v Chanovicích. Obytná stodo-

la i chalupa byly navrženy podle charakteristických
znak  a prvk  tradi ní lidové architektury Horaž-

ovicka. Budova obytné chalupy a stodoly bude
sloužit ú astník m pracovn -nau ných pobyt
a r zných seminá , zam ených na zdokonalování
rukod lných a emeslných dovedností i na obnovu
a ochranu kulturního d dictví minulosti. 

„Projekt za zhruba 6 milion  korun spolufinan-
covala ze strukturálních fond  Evropská unie, a to

ástkou tém  4,5 milionu korun. Plze ský kraj p i-
dal ze svého rozpo tu 1,2 milionu a zbytek uhradil
investor, tedy Vlastiv dné muzeum Dr. Hostaše
v Klatovech,“ íká radní Martin Baxa.

Je d ležité ocenit i p ístup a pomoc pracovník

klatovského muzea a dobrolovník , kte í svou
nezištnou pomocí p í vyklízení objekt , stavb
plotu, bílení a dalších innostech snížili náklady na
celou stavební akci.                                                        (LAM)

Sbírat cenné zkušenosti
koleg  v n meckém Trieru
se na p elomu íjna a listo-

padu vydalo v rámci projetku
Leonardo da Vinci osmi u itel
odborného výcviku a teoretické-
ho vyu ování ze St edního
odborného u ilišt  elektrotech-
nického v Plzni a partnerské Inte-
grované st ední školy Sokolnice.
Hostitelem bylo partnerské u i-
lišt  RWE. Projekt vznikl jako
konkrétní pot eba pružn  reago-
vat na nov  vzniklé požadavky
práce v rámci evropské dimenze
a ú inným zp sobem podporo-
vat zavád ní inovativních výuko-
vých metod a postup .

„Globálním obsahem projektu
bylo získat teoretické a zejména
praktické zkušenosti s výukou
vzd lávacích program  v oblasti
automatiza ní techniky,“ zd -
raznil editel SOU elektrotech-
nického Plze  Jaroslav erný.

Kontaktní seminá e umožnily
poznat systém výuky odborných
p edm t  v u ilišti v N mecku
a systém dalšího vzd lávání pra-
covník  v oblasti automatiza ní
techniky. Ú astníci nadnárodní
vým ny se aktivn  podíleli na
odborném seminá i zam eném

na problematiku zavád -
ní automatizace do
malých a st edních pod-
nik  a poznali innost
Hospodá ské komory,
která velmi ú inným zp -
sobem zasahuje do výuky žák
a významným zp sobem ovliv u-
je jejich odborný r st. Zajímavým
a inspirativním poznatkem byl
i prezentovaný zp sob komplexní
výuky v oblasti elektrotechniky.

„Výstupem projektu je
nejen bezprost ední
vým na názor  a zkuše-
ností v dané odborné
oblasti, ale i zlepšení
jazykových kompetencí

ú astník  na obou stranách
a dojednání konkrétní spoluprá-
ce mezi ob ma u ilišti pro další
období,“ doplnil vedoucí skupiny
v zahrani í Bohumír Sobotka. 

(HAD)

Cestujícím zajistí komfort p idané spoje

Vyhlášení p írodní rezervace Nový rybník je v Plze ském kraji unikátem

Každý kraj p izp sobuje
jízdní ád pot ebám svých
ob an  a vzhledem k p e-

pravní poptávce je logickou prio-
ritou návoz cestujících do kraj-
ského m sta a zp t. Požadavky
jednotlivých kraj  se však na hra-
nicích kraje nemusí potkat. Pro
jízdní ád 2006/2007 bylo sna-
hou Plze ského kraje, aby se
situace na trati . 190 zlepšila
a vlaky na sebe v Horaž ovicích
p edm stí navazovaly. Proto na
této trati také p ibyly nové
spoje,“ íká radní pro oblast
dopravy Miroslav Jaroš.

Od 10. 12. 2006 mohou cestu-
jící využít ve sm ru Plze – eské
Bud jovice p t spojení osobními
vlaky v celé délce trasy s p estu-

pem, v opa ném sm ru stejný
po et b hem dne. Ur ité zm ny
budou patrné také na trati . 160
Plze –Žatec. Zde budou cestují-
cí p estupovat mezi osobními
vlaky v železni ní stanici Blatno
u Jesenice (v jednom p ípad
v Žihli). Také na této trati došlo
k navýšení objednaného výkonu
oproti sou asnému stavu.

„Nemyslím si, že je nutné uve-
dené p estupování na hranicích
kraje hodnotit vždy záporn .
Nap íklad na uvedené trati . 190
Plze – eské Bud jovice byli ces-
tující z p edchozích let zvyklí na
dlouhé soupravy, které jezdily
z Plzn  až do Bud jovic bez p e-
stupu. Kapacita takové soupravy
však byla využita jen v polovin

trasy. Je-li vysoká poptávka po
odvozu z Plzn , než souprava
dojede do Bud jovic, je už v této

ásti trasy využitá minimáln .
Rozd lení uvedené trasy na dva
vlaky umož uje lépe p izp sobit
kapacitu souprav po tu cestují-
cích. Provoz dlouhých souprav
v celé délce trasy je neefektivní
a finan n  náro ný,“ dopl uje
radní a dodává: „Chápeme, že
ur ité ásti cestujících, zejména
jezdících z jednoho kraje do dru-
hého, se p estupy dotknou. V ím,
že v tší ásti cestujících nabídne-
me nové spoje, tedy komfort zvýší-
me. T šíme se na poznatky cestují-
cích vzniklé s uvedením nového
jízdního ádu od 10. 12. 2006.“ 

(LAM)

„

Leonardo pomáhá u itel mChanovický skanzen se rozrostl

Ve Sta kov  za ala motorist m sloužit zrekon-
struovaná silnice. Tém  p lkilometrový úsek

komunikace byl po pokládkách inženýrských sítí
a stá ím povrchu vozovky v nevyhovujícím stavu.
Práce na silnici za aly v srpnu, nyní je provedena
kompletní rekonstrukce v etn  položení obrub
a uli ních vpustí. Projektované chodníky a zele
bude zajiš ovat m sto Sta kov v dalším období.
Stavbu provád la firma  Silnice Horšovský Týn,a.s.
Náklady stavby iní 5 milion  korun a jsou hraze-
ny z rozpo tu Plze ského kraje. Slavnostního
otev ení zrekonstruované silnice se ujali krajský
radní Miroslav Jaroš a nám stek hejtmana a posla-
nec Vladislav Vilímec (zleva).                                  (HAD) 
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U itelé v N mecku získávali teoretické a zejména praktické zkušenosti s výu-

kou vzd lávacích program  v oblasti automatiza ní techniky.
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Pr b hem roku 2006 se
vytvo ila operativní sku-
pinka menších hotel ,

nabízející komfortní certifikova-
né služby s velkým d razem na
p íjemné, tak ka domácí prost e-
dí – boutique hotels.

Hotely BW Panorama ****,
Palace****, Hotel Plze ***,
Irida**** a Roudná*** se roz-

hodly v konkuren ním prost edí
spolupracovat na spole né pro-
pagaci, sdílení know – how, spo-
le ném postupu p i jednání
s ú ady a p ipravují tuto spolu-
práci rozší it ješt  s plze skými
restauratéry a provozovateli dal-
ších služeb cestovního ruchu.
Spole n  jsou také schopni
kapacitou cca. 200 l žek zajistit
akce v tšího rázu pro ú astníky,

kte í cht jí erpat výhody
malých p íjemných hotel
v centru m sta.

Prioritou t chto hotel  je
nabídnout jedine nou atmosféru
s individuálním p ístupem
k hostovi p i spln ní všech kvali-
tativních norem daných profe-
sními organizacemi. Na hotelu
je velmi t žké cítit se jako doma,
ale boutique hotely se chováním
personálu, atmosférou a vybave-
ním snaží tomuto co nejvíce p i-
blížit.

Host je pro nás d ležitý a u nás
stále platí host do domu, B h do
domu…

KS AHR ČR A BOUTIQUE HOTELS V PLZNI

Koncem roku 2005 se v Plzni sešli hotelié i z Plzn
a p ilehlých kon in s myšlenkou postupovat spole -
n  v podstatných bodech rozvoje cestovního ruchu
v regionu a touto spoluprácí se snažit o zkvalit ová-
ní služeb v tomto oboru. V této chvíli vznikla KS
NFHR R PLZE SKÉHO KRAJE.

5 Boutique hotels v Plzni

Obchodní centrum Olym-
pia v Plzni ernicích je
snadno dosažitelné

autem nebo trolejbusem íslo 13.
Olympia je nejv tší obchodní
centrum v Plzni a Plze ském
kraji. Ve svých vzdušných a pro-
storných pasážích nabízí zákaz-
ník m komfortní nakupování
a výb r dárk  v tak ka sto obcho-
dech. Olympia je centrum, ve
kterém se nemusíte bát stresu.
Vyhra te si as na váno ní náku-
py, p ij te do Olympie už nyní
a nasajte p íjemnou p edváno ní
atmosféru. Pak už se jen prochá-
zejte váno n  vyzdobenými pasá-
žemi a obchody v Olympii

a inspirace k nákupu váno ních
dárk  se zaru en  dostaví.
V Olympii najdete nejv tší hra -
ká ství v západních echách,
obchody se sportovními pot eba-
mi, módu, kosmetiku, obchody
specializované na elektroniku
a po íta e, mobilní telefony,
výte né knihkupectví, klenotnic-
tví a adu dalších obchod .
Nechybí ani specializované
obchody s dárkovými p edm ty.
A pokud se nakonec p eci jen
rozhodnete k nákupu on ch
papu í, v Olympii je m žete vybí-
rat v n kolika r zných obcho-
dech s obuví.

P edváno ní nabídka Obchod-

ního centra Olympia Plze  se již
rozrostla i o lesní školku s výb -
rem váno ních strome k , pro-
dejce jmelí a dokonce i o tradi ní
váno ní trh s dáre ky z dílen lido-
vých tv rc . Od 18. prosince pak
v Olympii nakoupíte ješt  ryby na
št drove erní tabuli.

Možná máte doma poskakující
ratolesti, které Vám nedovolí užít
si váno ních nákup  naplno.
V takovém p ípad  Vám jist  p i-
jde vhod d tský koutek Sluní ko,
kde si d ti b hem Vašich nákup

pohrají pod dozorem školeného
personálu. Nemén  zábavným

ešením pro d ti m že být b hem
Vašich nákup  i návšt va d tské-
ho filmu v multkin .

A  už zažíváte p edváno ní
shon spojený s nakupováním,
váno ním úklidem, pe ením
cukroví nebo zatím jen s hledá-
ním inspirace na dáre ky, váno -
ní p ání máme snad všichni
podobná. V Obchodním centru
Olympia Plze  se Vám rádi poku-
síme pomoci k jejich napln ní!

Jaká jsou Vaše váno ní p ání?
Jaká jsou Vaše váno ní p ání? D tské úsm vy? Rodinná pohoda nebo radost z dárku, který pot ší vaše
blízké? Asi všichni p ed Vánoci uvažujeme podobn . Všichni p emýšlíme, jaký dáre ek pot ší d ti, souro-
zence, rodi e nebo p átele. Úskalím však asto bývá chyb jící inspirace. A tak pokud se letos chcete
vyhnout opakujícím se ba korám, pyžam m nebo dokonce obálce s pen zi, p ij te na váno ní nákupy do
Olympie a nechte se inspirovat.

SC-60855/1
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DAVID HRDINA

Nejv tší zájem byl o huma-
nitní obory, pedagogiku,
ekonomiku a technické

obory,“ íká Václav ervený,
první nám stek hejtmana Plze -
ského kraje pro oblasti školství,
mládeže a sportu. 

Zvolte dobrou střední
školu

Volba st ední školy hraje podle
n j v p íprav  k vyšší úrovni vzd -
lávání zásadní úlohu. Absolventi
maturitního studia r zných druh

st edních škol – gymnázia, st ední
odborné školy i st edního odbor-
ného u ilišt , mají r znou šanci
k p ijetí na vysokou i vyšší odbor-
nou školu. Tradi n  nejúsp šn jší
v p ijímacím ízení do terciárního
vzd lávání jsou absolventi gymná-
zií, kte í už vstupují do školy
s cílem pokra ovat v dalším studiu.

Statistika hodně napoví

„V tšina st edních škol si vede
statistiku úsp šnosti svých
absolvent  p i p ijímání k další-
mu studiu. I to je d ležité kritéri-
um p i rozhodování žák  devá-

tých t íd o dalším vzd lávání,“
upozor uje nám stek.

Fakulta aplikovaných v d Z U
v Plzni provedla vyhodnocení
absolvent  nastupujících do obor
informatika a výpo etní technika
za období let 2001–2005 z jednot-
livých st edních škol a sestavila
tabulku úsp šnosti. Z celkového
po tu 198 hodnocených škol se na
1. míst  umístilo Gymnázium,
Plze , Mikulášské nám stí.
V pop edí byly také VOŠ a SPŠ
elektrotechnická Plze , Gymnázi-
um Jaroslava Vrchlického v Klato-
vech, St ední pr myslová škola
Klatovy, Církevní gymnázium
Plze , SOŠ Rokycany, Gymnázi-
um Plasy a SPŠ dopravní v Plzni.

Stoupá zájem o maturity

„Vzd lávání zakon ené matu-
ritní zkouškou získává stále v tší

po et žák . Tím se rozši uje
základna pro p ijímání do terci-
árního vzd lávání. V této oblasti
zatím naše republika nedosahuje
v mezinárodním srovnání
žádoucí úrovn ,“ podotýká
V. ervený.

Přibudou absolventi
lyceí

Po et zájemc  o vysokoškolské
studium zvyšují také absolventi
st edních odborných škol a st ed-
ních odborných u iliš  zakon e-
ných maturitní zkouškou. Jejich
úsp šnost p i p ijímacím ízení

iní p ibližn  šedesát procent.
Kladnou roli zejména v p íštích
letech sehrají také absolventi
lyceí, kte í rozší í základnu
potenciálních zájemc  o vysoko-
školské studium. Tento obor se
úsp šn  rozvíjí i našem kraji.

Zájem student  o vysoké školy stoupá
Zvyšující se zájem absolvent  st edních škol o p i-
jetí na vysoké školy zaznamenávají v posledních
letech tyto vzd lávací instituce v Plze ském kraji.
Jen v uplynulém školním roce si p ihlášku na jednu

i více vysokých škol podalo 1610 mladých lidí.

„

S ím pojedete do moravské
metropole tentokrát?

„Po letošním obrovském úsp -
chu s kolove ským mlýnem bylo

hrozn  t žké vymýšlet, ím p e-
kvapit a také uspokojit velké o e-
kávání. Rozhodli jsme se jít zase
trochu jiným sm rem, od minu-
lého století do dávnov ku. Bude-
me slavit narozeniny Plze ského
kraje.

Po kejte, kraje vznikly v roce
2000...

Ale náš kraj slaví 310 milion
let. Tedy pod názvem „Tady vzni-
kl život? Zn. Plze ský kraj“.
Návšt vníky eká trochu pou e-
ní, ale podaného tou nejp itažli-
v jší formou, která jim p ipraví
nezapomenutelný zážitek. Pra-
prav ká historie ožije, návšt v-
ník bude mít pocit, že práv  vešel
do karbonského pralesa. Jedi-
ne nost zážitku podtrhne troj-

rozm rný anima ní film, který
p ipravila spole nost WEST
MEDIA. Základem expozice
bude výstava, která letos prob -
hla v Západo eském muzeu.

To je ale úpln  jiná cesta, než
kterou se ubírají ostatní kraje.

Za ali jsme s jinou koncepcí
p edstavení kraje. Od obecn
pojaté expozice jsme p ešli na
prezentaci ur itého území, jeho
tradic a historie. P i kolove ském
mlýnu jsme více p edstavili regi-
on Chodska, nyní se zam íme
na další region v kraji, tedy Roky-
cansko-Radnicko. Vše ale pro-
zradit nemohu, to se musíte p i-
jet 11.–14. ledna 2007 do Brna
podívat a hlavn  ochutnat n kte-
rý z recept  „dinosau í“ kucha -

ky, p ipravený firmou AZ Cate-
ring services, s. r. o., a zapít to
vyhlášeným plze ským. Všichni
p eci víme, že kdyby dinosou i
pili pivo, nevym eli by. K nám do
kraje zveme návšt vníky jak za
poznáním, tak za zábavou. Tak to
p ece v cestovním ruchu chodí.

Za rozhovor d kuje
David Hrdina 

Veletrhu cestovního ruchu v Brn  se za átkem roku op t zú astní Plze ský
kraj. I tentokrát to bude rozhodn  velmi neobvyklá expozice. Nazna ila to
i nám stkyn  hejtmana pro oblasti cestovního ruchu, marketingu a nezisko-
vých organizací Olga Kal íková.

Kraj p edstaví na veletrhu dinosau i

Všechny žádosti o p ísp vek
na hospoda ení v lesích
v letošním roce uspokojí

Plze ský kraj. 
„Museli jsme kv li tomu oproti

schválenému rozpo tu navýšit
objem finan ních prost edk
o 1,5 milionu korun tak, aby
všechny letos uplatn né žádosti
byly v letošním roce také vypo á-
dány a vyplaceny. Z p vodn
vy len ných 30 milion  korun tak
v letošním roce bude 31,5 milio-
nu,“ íká nám stek hejtmana pro
oblast financí Vladislav Vilímec.

P edevším obce, které byly nej-
ast jšími žadateli, dostanou

finan ní prost edky, které kraj
garantoval, to znamená 60 pro-
cent prost edk , které požadova-
ly. Od p íštího roku se najíždí na
nový systém, kdy se bude platit
100 procent ástky s tím, že se

pon kud zúží ú el, na který bude
možné finance použít.

„Necht li jsme p etahovat
letošní žádosti do p íštího roku,
proto jsme rozpo et navýšili o 1,5
milonu, abychom všechny žádos-
ti pokryli,“ vysv tluje nám stek.

P ísp vky schválila na posled-
ním zasedání rada s tím, že
žádosti týkající se obcí nebo ty,
které p esahují 200 tisíc korun,
musí ješt  odhlasovat prosincové
zastupitelstvo. (LAM)

Lesní hospodá i slíbené
p ísp vky dostanou

Jedním z významných prvk , které
odlišily tento ro ník od minulých, je
Bavorská zemská výstava, jejíž téma

„Bavorsko – echy: 1500 let sousedství“
se objevilo v p ísp vcích konference
i po ádaných workshopech. 

„Letos jsme hledali téma na konferenci
pon kud složit ji. Loni to byla otázka
Schengenské dohody, letos jsme p vodn
vytipovali téma evropských dotací na

esko-bavorském p íhrani í, ale jak jde as
a oddalují se jednání, museli jsme toto téma
opustit. Stejn  dopadlo i téma šumavského
a bavorského národního parku, do kterého
se nikomu moc necht lo, takže jsme nako-
nec rokovali o spole ném tématu uzav ení
p tileté spolupráce 2007–13,“ íká radní
pro oblast regionálního rozvoje, zem d l-
ství a podpory fond  EU Ji í Kalista.

Nejv tší d raz pak ú astníci konference
kladli v tomto tématu na t i body: evropské
fondy, které na naší stran  p inášejí ztroj-
násobení p id lené ástky, dota ní sazba
pro naše žadatele se zvyšuje z 75 na 90 pro-
cent, vyšší dotace už by snad byly, jak podo-
týká J. Kalista, demotivující. Poslední bylo
zintenzivn ní spole ných vztah  natolik,
aby území celky mohly spole n  plánovat
aktivity v obou krajích, sjednotit zájmové
území, kde by st edem byla hranice a ur i-
tou hloubku od hranic na ob  strany. 

„U nás platí voln jší stavební p edpisy, jsou
zde levn jší pozemky i pracovní síla. Z toho
d vodu n mecké firmy staví továrny v t sné
blízkosti hranice na našem území, erpají
všechny uvedené výhody, ale kapitál p inášejí
z N mecka. Bavor m by se líbilo, kdyby tyto
firmy stav ly na n meckém území, protože
tam nemohou zam stnávat eské pracovníky.
Kdyby se uvolnily vztahy a narovnaly pod-

mínky, aby eští ob ané mohli pracovat
v Bavorsku, jako N mci mohou pracovat
u nás, firmy by nem ly d vod stav t své pro-
vozy na našem území, protože by mohly
zam stnávat naše lidi. Bavorsku tento stav
vadí, ale záleží na N mecku, jak se k tomu
postaví,“ vysv tluje radní. 

Plze ský kraj tako v rámci spolupráce
v oblasti plánování poskytne n meckým
partner m návrh územního plánu celého
regionu a budou se k n mu moci vyjád it,

by  na to ze zákona nemají nárok. „Chceme
sjednotit plánování na obou stranách hra-
nice, aby Bavorsko neza alo nap íklad sta-
v t silnici pro velkou nákladní dopravu p es
Zwiesel do Bavorské Rudy, protože od hra-
nice na naší stran  není možné pokra ovat.
Územní plánování by se m lo p izp sobit
plánovanému otev ení spole né hranice,“
uzavírá J. Kalista. Letošní ro ník konferen-
ce se uskute nil  9.–10. 11. v n meckém
Zwieselu, p íští bude u nás.                       (HAD)

eši i N mci cht jí plánovat budoucnost spole n
„Spole ná minulost – spole ná budoucnost“ – tak zn lo hlavní motto už šestého ro níku Regionální konference p eshrani ní spolu-
práce Plze ského kraje a vládních kraj  Horní Falc a Dolní Bavorsko. Toto setkání se koná každoro n  a jeho cílem je nejen vyhodno-
cení ro ní innosti pracovních skupin, které v rámci regionální kooperace pracují, ale také prezentace výhled  do budoucna. 

„

Vážené tená ky, vážení tená i,
vítejte u dalšího ísla užite ných

internetových odkaz . Dnešní tip
na odkaz je zcela poplatný zimní-
mu období a áste n  jsem na n j
upozor oval i vloni na podzim.

astý zimní postesk idi  je na
neprohrnuté, p ípadn  neposypa-
né silnice. Pokud vás zajímá stav
v Plze ském kraji, podívejte se na
http://doprava.plzensky-kraj.cz.
Na adrese najdete p ehledn
území celého kraje s vyzna enými
objíž kami, uzavírkami, ale hlav-
n  p ehled kritických úsek  silnic
z hlediska zimní údržby. Data jsou
aktualizována t ikrát denn , když
je t eba, tak i ast ji. Krom  mapy
zobrazující stav silnic najdete i tep-
lotu m enou na tém  dvaceti
místech našeho kraje. Pokud vás
tedy zajímá, zda tam kam jedete je
prohrnuto (podotýkám, že sledo-
vány jsou vybrané silnice),podí-
vejte se p ímo do mapy, nebo do
tabulky pod mapou. Ti zkušen jší

z vás si mohou trasu nechat vyhle-
dat (odkaz úpln  vlevo na modrém
pruhu pod mapou), p i emž takto
vyhledaná trasa zohled uje sjízd-
nost silnic. 

V záv ru mi dovolte, abych vám
pop ál klidné prožití váno ních
svátk , a hodn  št stí v novém
roce. A pokud jste to již neud lali,
napište Ježíškovi na adrese
http://www.jeziskovi.cz/email_je
ziskovi.php. Jako vždy platí, že
vítám každý váš názor na tuto rub-
riku, p ípadn  váš vlastní tip na
internetový odkaz, vše  na adresu
vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz

VÁCLAV KOUDELE, VEDOUCÍ ODBORU INFORMATIKY

Užite né internetové odkazy

Regiony
spolupracují

Deklaraci o spolupráci
podepsaly pod patronací

radního Plze ského kraje pana
Ji ího Kalisty a radního Pardu-
bického kraje Petra Šilara ty i
ak ní skupiny v rámci iniciativy
Evropské unie LEADER.

„Tato iniciativa je jedním
z finan ních a institucionálních
nástroj  p i rozvoji a obnov
venkova v p íštím plánovacím
období EU v letech 2007–2013.
Institucionáln  je založena na
lokální innosti takzvaných
místních ak ních skupin,“
vysv tluje radní Ji í Kalista. 

Deklaraci signovali zástupci
Místní ak ní skupiny Pošuma-
ví a eský les z Plze ského
kraje spolu s Místní ak ní sku-
pinou Region Kun tické hory
a Železnohorský region. 

„Podpisy pouze stvrdily už
dávno existující spolupráci
t chto ak ních skupin. V sou-

asné dob  v Pardubickém
kraji nap íklad zahajují pro-
jekt Nebojte se e-learningu,
který vychází ze zkušeností
jednoho z len  skupiny Pošu-
maví – Úhlava, o.p.s.,“ uzaví-
rá J. Kalista.                                 (LAM)

Regionální konference se zú astnili (zleva) vládní prezident Dolního Bavorska Walter Zitzelsberger, hejtman Plze ského kraje Petr Zimmer-

mann a vládní prezident Horní Falce Wolfgang Kunert. FOTO ARCHIV
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Krajský úřad 
Plzeňského

kraje

P. O. BOX 313, Škroupova 18, 306 13 Plzeň
elektronická adresa: posta@plzensky-kraj.cz

telefon
spojovatelka: 377 195 111

provolba: 377 195; fax: 377 195 078
úřední hodiny

pondělí 8.00–17.00, středa 8.00–17.00

ORGANIZAČNÍ SCHÉMA ÚŘADU:

Ředitel KÚPK
Mgr. Jiří Leščinský

odbor kancelář hejtmana
vedoucí odboru 
Bc. Alena Šatrová

e-mail: alena.satrova@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář ředitele
pověřena řízením 

Mgr. Drahomíra Janoušková 
e-mail: drahomira.janouskova@plzensky-kraj.cz

odbor vnitřních věcí 
a krajský živnostenský úřad 

vedoucí odboru 
Ing. Jan Nový

e-mail: jan.novy@plzensky-kraj.cz

odbor cestovního ruchu a propagace
vedoucí odboru
Bc. Tomáš Kotora

e-mail: tomas.kotora@plzensky-kraj.cz

odbor informatiky
vedoucí odboru

Bc. Václav Koudele
e-mail: vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz

odbor ekonomický
vedoucí odboru
Ing. Roman Reiser

e-mail: roman.reiser@plzensky-kraj.cz

odbor regionálního rozvoje 
vedoucí odboru

Ing. arch. Miloslav Michalec
e-mail: miloslav.michalec@plzensky-kraj.cz

odbor životního prostředí
pověřen zastupováním

Ing. Václav Liška
e-mail: vaclav.liska@plzensky-kraj.cz

odbor majetku 
vedoucí odboru

Ing. Alena Hemrová
e-mail: alena.hemrova@plzensky-kraj.cz

odbor školství mládeže a sportu
pověřena řízením

JUDr. Jaroslava Havlíčková
e-mail: jaroslava.havlickova@plzensky-kraj.cz

odbor kultury a památkové péče 
vedoucí odboru 

Mgr. Vlasta Frouzová
e-mail: vlasta.frouzova@plzensky-kraj.cz

odbor sociálních věcí a zdravotnictví
vedoucí odboru

Bc. Erika Kunešová 
e-mail: erika.kunesova@plzensky-kraj.cz

odbor dopravy 
a silničního hospodářství

vedoucí odboru
Ing. Jaroslav Vejprava

e-mail: jaroslav.vejprava@plzensky-kraj.cz

odbor krizového řízení 
vedoucí odboru
Ing. Milan Řihošek

e-mail: milan.rihosek@plzensky-kraj.cz

odbor právní
vedoucí odboru

JUDr. Blanka Žižková
e-mail: blanka.zizkova@plzensky-kraj.cz

útvar interního auditu
vedoucí

Ing. Martin Zaoral
e-mail: milan.zaoral@plzensky-kraj.cz

odbor fondů a programů EU
vedoucí odboru
Ing. Eva Jindrová

e-mail: eva.jindrova@plzensky-kraj.cz

P edstavujeme ochotnické divadelní soubory v Plze ském kraji

Slavnostního zahájení se
jako každoro n  ujal Diva-
delní soubor Mlask Man -

tín, tentokrát komedií Raye
Coonneyho 1+1=3.

Sobotní maraton za al pod
taktovkou Kazn jovských diva-
delník  ze Štace, kte í p edvedli
pohádku na motivy Karla Jaro-
míra Erbena Pták Ohnivák
a liška Ryška. Divadelní spole -
nost Trus Trnová pobavila p í-
tomné Cimrmanovským Poslem
z Liptákova a Divadelní soubor
Hasiko z Kožlan zahrál autorské
p edstavení Vladimíry Kobyláko-
vé Pozor, Carllota. P ehlídku pak
uzav elo vystoupení Divadelní
spole nosti Žilov nazvané Kaž-
dému jeho psychologa. Autorem

této psychokomedie je Gunter
Beth a Alan Cooper. Na všechna
p edstavení byl vstup zdarma. 

Man tínská opona tak ukázala,
že severní Plze sko je ochotnic-
kou velmocí, když je schopné
uspo ádat takzvan  z vlastních
zdroj  dvoudenní festival. Nabíd-
ka byla letos pon kud chudší než
v minulých letech, chyb li diva-
delníci z Hodovízu, Litého i
Osada z Horní B ízy. 

Historii tohoto zvláštního
druhu um ní mapuje také publi-
kace Historie ochotnického diva-
dla na severním Plze sku, na
které coby odpov dný redaktor
spolupracoval historik Muzea
a galerie severního Plze ska
v Mariánské Týnici.                     (HAD)

Výstavu nejzajímav j-
ších exponát  pochá-
zejících z vlastních

tv r ích dílen a sbírek p ipra-
vil pro dobu p edváno ní
a novoro ní spolek Betlemá i
Plze ska. Expozice, umíst ná
ve Výstavním sále Západo es-
kého muzea v Plzni, dostala
p ízna ný název as radosti
a veselosti a vid t tu m žete
opravdu unikátní kousky.
Výstava je ve ejnosti p ístup-
ná až do 14. ledna 2007
v dob  od 10 do 18 hodin.

Doprovodnou akcí bude
také netradi ní uvedení eské

mše váno ní Jana Jakuba
Ryby. „Rádi bychom našim
návšt vník m nabídli scénické
provedení nazvané Hej, mist e,
na jehož realizaci se bude podí-
let celkem 25 ú inkujících.
Krom  profesionálních herc
a zp vák  z divadla J. K. Tyla
zde vystoupí i malý d tský sbor
a n kolik muzikant ,“ íká
mluv í muzea Romana
N me ková. Termín p edsta-
vení je ned le 17. 12. 2006
v 17.30 hod. v p ednáškovém
sále Západo eského muzea
v Plzni, Kopeckého sady 2.

(AFI)

Ozáchranu krásné historické stavby – kostela svatého Martina v K ivcích na Tachovsku se úsp šn
snaží ob anské sdružení Martinus. Skupinu dobrovolník , kte í už na záchran  kostela pracují

více než rok, podpo il i plze ský biskup František Radkovský, který zavítal na Martinský jarmark, uspo-
ádaný práv  na Martin v svátek p ímo v K ivcích.

Pomáhá i Plze ský kraj, který za letošní a lo ský rok dohromady p isp l 170 tisíc korun, tvrt milio-
nu letos p idalo i ministerstvo kultury. Peníze budou mimo jiné použity na opravu st echy.                  (HAD) 

Celkem p t ochotnických spolk  se letos p edstavilo
nadšeným divák m na festivalu Man tínská opona. Tra-
di ní akce, která si už získala nezastupitelné místo
v srdcích divadelník  i návšt vník , se uskute nila
24.–25. listopadu v man tínském kulturním dom .

Komedií 1+1=3 zahájil 14. ro ník Man tínské opony domácí soubor Mlask.                                        FOTO ARCHIV

Man tínská opona oslavila ochotnické divadlo

FOTO ARCHIV

Betlémy i mši uvidíte
ve Výstavním sále

Fotografická ohlédnutí za prezentací Plze ského kraje 
na eském velvyslanectví v Pa íži v íjnu 2006

Prezentace a propagace Plze ského kraje byla p ipra-
vena a realizována ve spolupráci s Restaurantem „Na
Spilce“, Západo eským muzeem v Plzni, Plze ským
Prazdrojem, a. s., Bohemia Sektem, eskomorav-
skou vina skou, a. s., Starý Plzenec a Spole ností
malí e Václava Brožíka z T emošné.     (RED), 5x FOTO ARCHIV

P edstavitelé Plze ského kraje s velvyslancem R ve Francii.

Nám stkyn  hejtmana Plze ského kraje Olga Kal íková

v rozhovoru s potomky rodiny malí e V. Brožíka.

Koncertní vystoupení nám stka hejtmana Vladislava

Vilímce (klavír) a jeho bratra Miloslava Vilímce.

Nám stkyn  hejtmana Olga Kal íková se zástupci partner-

ských m st Plze ského kraje ve Francii (Villeneuve sur Yonne).

Nechyb la ochutnávka krajových specialit.
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FOTOHÁDANKA Tip na výlet po kraji – Zámek Kozel

Všechny odpov di na minulou hádanku tentokrát zn ly jedno-
hlasn  - Šówa-en. Unikátní japonská zahrada s názvem Šówa-
-en (Je áb nesoucí poselství míru), která je výsledkem spolu-

práce m stské správy v Plzni a Japonské zahradní asociace, byla otev-
ena p ed dv ma roky v prostorách plze ské Zoologické a botanické

zahrady v blízkosti rozária a chrán ného Körnerova dubu. 
Japonská zahrada není považována jen za ukázku architektury

a zahradního um ní. S jejím vznikem byla spojena myšlenka kulturní
vým ny a poznání odlišných tradic. Tv rce zahrady pan Harada p i
návrhu zahrady vycházel ze známého p ípadu z historie kulturní
a spole enské spolupráce mezi eskem a Japonskem. Tuto myšlenku
vysv tlil v dokumentárním filmu, který byl p i p íležitosti vzniku
zahrady Šówa-en nato en: „V roce 1915 dokon il eský architekt Jan
Letzel v Hirošim  Pr myslový palác. Na konci druhé sv tové války ale
nad ním byla svržena atomová bomba. Pr myslový palác ve stavu po
výbuchu se stal symbolem míru – Atomovým dómem. Já jsem navrhl
tuto zahradu inspirován Atomovým dómem jako symbolem touhy po
sv tovém míru.“ 

Japonská zahrada je pojata jako p evážn  kamenná. Rostliny jsou
pouze doprovodným prvkem celé kompozice. Zahrada vytvo ená
u mohutného dubu není rozsahem velká, její vým ra je asi 150 m2, je
však plná nejr zn jších symbol .

Hlavním motivem japonské zahrady jsou t i velké kameny, vyjad u-
jící t i podoby Buddhy Amidy, který chrání lidi od zla. Dalšími motivy
jsou t i p šiny – bílá, ervená a modrá. Bílá je cestou vedoucí do ráje.

ervená vyjad uje utrpení sou asného života. Modrá je symbolem
mo e. Kameny kolem p šin jsou p ipomínkou kopc  kolem Plzn .   

Velmi významným prvkem zahrady je motiv je ába letícího k ato-
movému dómu a zv stujícího mír. Starý t ísetletý dub je symbolem
ochránce m sta. V zahrad  je umíst na i vzácná, více než t i sta let
stará kamenná lucerna. Dále jsou použity kamenné tvary, mající vztah
k P íb hu prince Genji napsanému p ed dvanácti sty lety. 

(LAM)

Ze správných odpov dí jsme vylosovali t i výherce, kte í obdrží
pozornost od Krajského ú adu Plze ského kraje. Jsou jimi:  Jana
Pešková – Plze , Josef D di  – Horní Lukavice, Kv ta Pavlíková –
Klatovy.

V dnešní hádance chceme v d t, kde najdeme místo na fotografii
a jeho jméno. Odpov di se zpáte ní adresou posílejte na adresu:
Plze ský kraj – redakce Husova 29, 301 00 Plze , e-mail: plzen@con-
sultants.cz

Dokon ení ze strany 1

Pan Josef ernohorský byl navr-
žen Výborem pobo ky Konfedera-
ce politických v z  za boj proti
totalit  a úsilí o spravedlnost
a demokracii. 

Jako 18letý byl odsouzen za
ú ast na demonstraci proti m no-
vé reform  roku 1953 k jednomu
roku v zení – trest si odpykal
v hrozných podmínkách v jáchy-
movských uranových dolech. Po
návratu z v zení byl neustále hlí-
dán a pravideln  vyslýchán – pod
dohledem StB žil prakticky až do
roku 1989. 

Za dlouhodobou a nezištnou
pomoc osam lým, starým, nemoc-

ným i nemohoucím lidem a za
úsp šný boj proti hrubému násilí
v médiích získala cenu hejtmana
paní V ruška Lodrová. Tato dáma
pat í k dlouholetým dobrovolní-
k m charity, a to i dnes p es sv j
pokro ilý v k. Sále pomáhá lidem
kolem sebe, navšt vuje nemocné
a opušt né lidi v lé ebnách
a domovech d chodc , p ispívá do
charitativních sbírek a aktivn  se
zú ast uje r zných akcí Diecézní
charity. Vedle toho je hlavní iniciá-
torkou sepsání Petice proti hrubé-
mu násilí v médiích, z jejího podn -
tu se toto téma ve ejn  projednáva-
lo v Senátu, kde paní Lodrová

vystoupila. Z jejího podn tu také
vznikl morální kodex televize
Nova. 

tvrtým ocen ným se stal pan
Alexandr Matoušek, který zachrá-
nil t i vodáky na jezu v Tuhnicích
na Karlovarsku. Svým v asným,
rozhodným a ú inným zásahem
zachránil život t em muž m, kte í
po p evrhnutí lodi za vyššího stavu
vody z stali uv zn ni ve výva išti
pod jezem a silný proud je strhával
pod hladinu. 

Poprvé hejtman Petr Zimmer-
mann ud lil Cenu hejtmana PK za
ob anskou state nost v roce 2003.
Ocen ní p evzalo od té doby 10 lidí. 

Za sv j název vd í podle
pov sti starému pohan-
skému zvyku Slovan .

Práv  v t chto místech naši pra-
p edkové ob tovali v dob  rovno-
dennosti na usmí ení boh  a v
nad ji na dobrou úrodu kozla.

etné archeologické nálezy v
okolí zámku dokazují, že místo
pro svoji výhodnou polohu nad

ekou Úslavou bylo osídleno už
p ed p íchodem slovanských
kmen .

Výstavba samotného zámku,
který šlechta nazývala
Jagdschloss /lovecký záme ek/
bei Stiahlav, je datována do let
1784–1789. Stavbu objednal Jan
Vojt ch ernín, nejvyšší lov í
království eského a autorem
projektu byl celkem neznámý
pražský stavitel Václav Haber-
ditz.

Druhá polovina 18. století byla
dobou spole enských zm n. To
se odrazilo i ve stavebním slohu.
Zámek byl budován jako venkov-
ské sídlo šlechty. Je to ojedin lá
klasicistní stavba u nás, a v její
architektu e a vybavení vedle
domácích um leckých tradic 18.
století se projevuje francouzský
vliv období Ludvíka XVI. 

Okolí zámku tvo í rozsáhlý 40
hektarový p írodn  krajiná ský
park. Je dílem S. X. France, vše-
stranného lov ka, který byl
krom profese zahradníka i kreslí-

em,fotografem, geometrem a
archeologem. Park možná p ipo-
míná v n kterých detailech
víde ský Schönbrunn, to proto,
že Franc získal svoje odborné
znalosti práv tam. Areál parku
je v zim  voln  p ístupný od 8.00
do 18.00.                                        (HAD) FOTO WWW.ZAMEK-KOZEL.CZ

Unikátní výstavu Rytí i
a draci m žete nyní nav-
štívit v Západo eském

muzeu v Plzni. Sou ástí expozice
jsou statické i pohyblivé modely
a kulisy a jedine ná 3D projekce.
Hned na za átku vstoupí
návšt vník skute ným padacím
mostem do interiéru st edov ké-
ho hradu a ocitne se uprost ed
rytí ské hostiny.

Na své cest  potká i obrovské-
ho pohyblivého draka, se kterým
state n  bojuje rytí  na koni,

bude bloudit hustou mlhou
v tajemném lesem a projde se
i kolem skute ného vodopádu.

Výstava je plná nadp irozených
bytostí i odvážných rytí  v brn -
ní. Na konci výstavy se podíváte
i do pravé hladomorny! 

Výstava potrvá od 15. listopadu
2006 do 7. ledna 2007 a bude otev-
ena denn  mimo pond lí od 10.00

do 18.00 hod. Podrobnosti najdete
na www.SuperVystavy.cz i uslyší-
te na infolince 377 223 575.

(AFI) 

Rytí i a draci se objevili v centru Plzn

Hejtman ocenil ob anskou state nost
Jak vnímáte ocen ní, které vám ud lil hejtman Plze ského kraje?

Jaroslav Cuhra:
Radostn , protože se vztahuje k dob , která už je za námi. Beru to jako ocen ní všech, kte í tehdy doká-
zali vzdorovat zlu, a jsem rád, že se na to vzpomíná i dnes.

Josef ernohorský:
To, co jsem d lal, jsem bral jako samoz ejmost, ned lal jsem to kv li metálu, ale z ceny mám samoz ej-
m  velkou radost.

V ruška Lodrová:
Víra v Boha mi dávala sílu pro všechny mé aktivity, takže to není moje zásluha. Jsem ráda, že jsem mohla
vykonávat n co dobrého, protože je neustále pot eba zlepšovat vztahy mezi lidmi.

Alexander Matoušek:
P išel jsem k tomu jako slepý k houslím, ale z ceny radost mám.

ANKETA

Jaroslav Cuhra je rád, že se na t žkou p edlistopa-

dovou dobu nezapomíná ani dnes.                 FOTO ARCHIV

V ruška Lodrová, jediná ocen ná žena spole n

s Alexanderem Matouškem.                           FOTO ARCHIV

FOTO ARCHIV

Snovým velvyslancem Spojených stát  americ-
kých Richardem W. Graberem (vlevo) se poprvé
od jeho zvolení do funkce setkal hejtman Plze -

ského kraje Petr Zimmermann. Na sch zce, která se
uskute nila ve velmi p átelské atmosfé e, oba pánové
diskutovali p edevším o možnostech spolupráce, p í-
padných investicích v kraji, kultu e a také o vzájemných
vým nách student  a školství obecn . Stranou pocho-
piteln  nez stala ani ožehavá otázka vízové povinnosti
pro eské ob any p i cest  do Spojených stát .

Velvyslanec Graber a jeho žena Alexandria žijí
v Shorewoodu ve Wisconsinu. Mají dva syny Scotta
a Erika. Richard Graber vystudoval Duke University
v roce 1978 a práva vystudoval na Bostonské universi-
t  v roce 1981. Do funkce velvyslance byl jmenován 
v polovin  zá í tohoto roku.

(AFI)

Hejtman jednal s americkým velvyslancem

FOTO ARCHIV


